
ورزشــگاهی کــه پنجــاه و یــک ســال از 
برگــزاری نخســتین بــازی فوتبــال در آن 

می گذرد، روزهای سخت و پراسترسی 
را پشــت ســرمی گذارد و بــا نگاهــی 
ســختگیرانه نفس هایــش بــه شــماره 
افتــاده اســت. ورزشــگاهی کــه از آن به 
عنوان تنها ورزشــگاه استاندارد فوتبال 

ایــران یــاد می شــود!
کمیتــه  ل  مســئو  ، ی مهــد ســهیل 
مســابقات ســازمان لیــگ درخصــوص 
اینکــه آیــا نامــه ای در خصــوص پلمــپ 
بــودن طبقــه دوم ورزشــگاه آزادی بــه 
سازمان لیگ ارسال شده است، تأکید 
می کنــد: »زیرســاخت های ورزشــگاه 
آزادی در طبقه دوم مشکلاتی دارد.  به 
صــورت مثــال در دربی بــه این دلیل که 
دو تیــم پرهــوادار بــا هم بازی داشــتند، 

عمــلاً امــکان حضور تماشــاگران وجود 
نداشــت. دقیــق نمی دانــم چنــد ســکو 
از رده خــارج شــده ولــی شــاید شــورای 
تأمیــن از لحــاظ جانمایــی تماشــاگران 
روی ســکوها در بازی هایــی کــه تیــم 
حریــف کــم هوادار اســت، بتواند مجوز 

صــادر کنــد.«
مهــدی می گویــد: »ایــن موضــوع را هم 
باید در نظر گرفت که در حال حاضر در 
ورزشگاه آزادی مشغول اجرای عملیات 
عمرانی و بنایی هستند و با این تفاسیر 
میزبانی از تماشــاگران فایــده ندارد. در 
کل ابتدا باید برخی مســائل را مدیریت 
کرد و سپس برای حضور تماشاگران در 

ورزشگاه ســراغ تصمیم گیری رفت.«

هشدار چند باره مسئول کمیته مسابقات از خطری جدی

مشکل در زیرساخت های طبقه دوم ورزشگاه آزادی

لیگی که پیوسته 
بدریخت تر می شود

بــا برگــزاری هفتــه چهاردهم لیگ 
برتــر فوتبــال کشــور طــی روزهای 
جمعــه و شــنبه ایــن ســؤال مهــم 
دوبــاره بــه ذهن می آیــد که عامل 
خســتگی مفــرط تــا چــه میــزان 
آثــار مضــر خــود را روی تیم هــا و 
بــه تبــع آن روی نتایــج بــه ثبــت 
رســیده در این مســابقات خواهد 
گذاشــت. درســت اســت که پس 
از بازگشــایی لیــگ تــا ایــن لحظــه 
فقــط دو هفتــه از ایــن مســابقات 
برگــزار شــده امــا فاصلــه حداکثــر 
چهــار، پنــج روزه بیــن دیدارهــای 
هــر هفته تیم ها را طبعاً فرســوده 
می کنــد و چــون لیــگ بــه دلیــل 
برگــزاری جــام جهانــی اخیــر بــه 
مــدت 50 روز تعطیــل بــوده و 
تیم هــا در این مدت به رغم انجام 
تمرینــات تحت فشــار مســتمری 
قــرار نگرفته بودنــد، مقاومت آنها 
کاهــش یافتــه و شکنندگی شــان 
بیشــتر شــده اســت. حــالا تیم ها 
موظفنــد صرف نظــر از فرصــت 
بســیار کوتاهی که برای نیم فصل 
و نقــل و انتقال هــای زمســتانی در 
اختیارشــان گذاشــته می شــود،  
هــر چهــار، پنــج روز یــک بــار بــه 
میــدان بیاینــد و مســابقه بدهنــد 
یــن امــر نــه تنهــا خســتگی  و ا
فیزیکــی شــدیدی را بــر جســم 
بازیکنان شان مستولی می سازد، 
بلکه مصدومیت ها را هم بیشــتر 
یــن  می کنــد و چــون درمــان ا
آســیب دیدگی ها هــم بــا شــتاب 
به قصد رســاندن هرچه ســریعتر 
بازیکنــان بــه صحنــه مســابقات 
صــورت می پذیــرد، درمان هــا 
بخــش  ثمر یــت  کفا حــد  بــه 
نخواهــد بــود و دفعــات بعــدی 
مصدومیت هــا را موجــب خواهد 

شــد.
وقــت نداشــتن بــرای ترمیم هــای 
تاکتیکــی و رفــع ضعف هــای فنــی 
دیگــر عارضــه برخاســته از برپایی 
فشــرده بازی هــای لیگ اســت اما 
چون نکته اصلی مورد نظر در این 
مطلــب خدشــه های جســمانی و 
مضار نشأت گرفته از کاستی های 
فیزیکی است، باید اذعان داشت 
کــه ایــن عــوارض لیــگ مــا را کــه 
ذاتــاً بدشــکل و فــرم و سرشــار از 
بازی هــای منفی و تدابیــر تدافعی 
و کــم بهــره از زیبایی هــای فنــی 
است،  بدریخت تر خواهد کرد. تو 
گویی با فستیوالی روبه رو هستیم 
کــه بنیــاد و نطفــه اش را بــا دفاع و 
ضربه زنی هــای بی هــدف و تــلاش 
شــدید برای گل نخوردن بسته اند 
و گلزنــی فقــط در اوقاتــی میســر 
اســت کــه اشــتباهاتی از همــان 
عوامــل دفاعی ســر بزنــد که چون 
فرســوده و تحــت فشــارند، امــری 
محتمــل اســت و در اکثــر گل های 
بــه ثمــر رســیده نقــش اول را ایفــا 
می کننــد. ضربــات ایســتگاهی و 
ضدحملات هم عمده ترین راهی 
اســت کــه تیم هــای تحــت فشــار 
جسمانی و فاقد بدن های ساخته 
و پرداختــه بــرای گلزنــی تعقیــب و 
اجــرا می کننــد و اســتثناها در ایــن 
مــوارد انــدک اســت. در معــدود 
مــواردی هــم کــه تیم هــا رویکــرد 
تهاجمــی به قصد گلزنی و پیروزی 
دارنــد یــا تیم هــای مجــری تهاجم 
از گلزنانــی حرفــه ای بی بهره انــد و 
سرشــان را بیهــوده بــه در و دیــوار 
می کوبنــد )نمونــه: پرســپولیس 
کــه لوکادیــا را از دســت داده( 
یــا گلــزن خــوب دارنــد امــا فشــار 
مســابقات پیاپــی نشــاط لازم را 
بــرای گلزنی از آنها ســتانده اســت 
)نمونــه: ســپاهان کــه از مغانلــو 
برخــوردار اســت( اینچنین اســت 
کــه لیــگ مــا در اوایــل زمســتانی 
که ســرمای آن زمین ها را پیوســته 
ســفت تر و ســخت تر و شــرایط 
اجــرای فوتبالــی فنــی روی زمیــن 
را دشــوارتر می کنــد،  هــر روز از 
چشــم نواز بودن فاصله بیشــتری 
می گیــرد و بــه جای نماد فن و هنر 
بــودن به مظهــر مقاومت فیزیکی 

تبدیــل می شــود.

 zسرمقاله

 zگزارش

مارک ویلموتس

سیاستمداری که سرمربی ایران شد

ســایت فورفورتو نــام فوتبالیســت هایی کــه سیاســتمدار شــدند را منتشــر 
کــرده کــه در ایــن بیــن نــام مــارک ویلموتس هــم دیــده می شــود. او پس از 
آویختــن کفش هــای خــود در ســال ۲۰۰۳، بــه عنــوان نماینده حــزب لیبرال 
فرانســوی زبــان بــه ســنا راه یافــت. او در ســال ۲۰۰۵ اســتعفا داد. ســپس 
از ســال ۲۰۱۲ تــا ۲۰۱۶ ســرمربی بلژیــک شــد. او بعــداً مربــی تیم هــای ملی 

ســاحل عــاج و ایــران بود.

مریم آزمون:

چرا مربیان را به قطر نفرستادید؟

مریــم آزمــون، ســرمربی تیــم ملی بانــوان که از مســابقات جام جهانــی فوتبال 
درس های زیادی آموخته اســت، از مســئولان فدراســیون فوتبال گلایه دارد: 
»مــن از فدراســیون فوتبــال گلایــه می کنــم، چــون حداقــل می توانســتند چند 
نفــر از ســرمربیان یــا مدرسان شــان را بــه این بازی هــا اعزام کننــد. این بازی ها 
واقعــاً یــک کلاس آموزشــی بــود کــه بتوانیــم از نزدیک شــاهد اتفاقــات علمی 

در فوتبال باشــیم.«

مجید جلالی:

دفاع؛ الگوی فوتبال ما شده

 مجیــد جلالــی با اشــاره به ســبک بــازی تیم ملی ایــران در جام هــای جهانی 
۲۰۱4، ۲۰۱8 و ۲۰۲۲ گفــت: »در ســه جــام جهانــی اخیــر که ۱۲ ســال فوتبال 
ایران را نشان می دهد )پس از جام جهانی ۲۰۱۰ تا سال ۲۰۲۲(، با چه روشی 
بــازی کردیــم؟ این ســبک )روش تدافعــی( به الگوی فوتبال ما تبدیل شــده 
اســت کــه صرف نظــر از جام جهانی ۲۰۲۲، مورد اســتقبال مردم و رســانه ها 

قــرار گرفــت و تبدیل به یک مدل شــد.«

صبــح دیروز )چهارشــنبه( خبری با تیتر 
»اعــلام زمــان جلســه سرنوشت ســاز 
بــرای انتخاب ســرمربی تیــم ملی« روی 
خروجــی رســانه ها قــرار گرفــت. اینکــه 
بالاخــره بعــد از حدود یــک ماه از حذف 
تیــم ملــی ایــران از جــام جهانــی قطــر، 
هیــأت رئیســه تاریخــی بــرای برگــزاری 
نســت  ا می تو کــرد،  تعییــن  جلســه 
نویدبخش این باشــد که هیأت رئیســه 
فدراســیون فوتبــال قــرار اســت دربــاره 
وضعیت تیم ملی و کادرفنی بلاتکلیف 
آن تصمیم گیــری کنــد و پیــش از آنکــه 
دیــر شــود، شــرایط را برای آماده  ســازی 
جهــت حضــور در جــام ملت های آســیا 

مهیــا کند.
یــن اســت کــه از همــان  واقعیــت ا
زمــان کــه تیــم ملــی از قطــر بازگشــت، 
گمانه زنی های بسیاری درباره وضعیت 
کارلــوس کــی روش و مخالفــت اعضای 
هیــأت رئیســه بــا ابقــای آن مطرح شــد 
که نشــان مــی داد تصمیم نهایی درباره 
ســرمربی تیــم ملــی منــوط به تشــکیل 
جلسه و رأی گیری درباره گزینه مدنظر 

بــرای هدایــت تیــم ملی اســت.

بــه همیــن خاطــر وقتــی سه شــنبه 13 
دی مــاه به عنوان تاریخ برگزاری جلســه 
هیأت رئیســه اعلام شــد، همه امیدوار 
شــدند کــه در ایــن جلســه اعضــای 
هیــأت رئیســه دربــاره ســرمربی تیــم 
ملــی تصمیم گیــری می کننــد و بــرای 
نخســتین بار می تــوان امیــدوار بــود کــه 
پیــش از آنکــه دیــر شــود، فدراســیون 
یــان  پا مــی در جهــت  قدا فوتبــال ا
بلاتکلیفــی تیم ملی انجام داده اســت.
چند ساعت بعد از اعلام تاریخ برگزاری 
جلســه هیأت رئیســه اما وقتی دســتور 
جلســه هیــأت رئیســه فدراســیون بــه 
بیرون درز پیدا کرد، مشــخص شــد که 
برخــلاف تصــور رســانه ها، ایــن جلســه 
قــرار نیســت بــا هــدف پایــان دادن بــه 
بلاتکلیفی تیم ملی و انتخاب سرمربی 
برگــزار شــود. در میــان مــوارد آمــده در 
دســتور جلســه، اصــلاً هیــچ صحبتی از 

انتخاب ســرمربی نیســت.
در نامه ای که از ســوی هدایت ممبینی 
بــه اعضای هیأت رئیســه ارســال شــده 
اســت، در دستور جلســه موردی مبنی 
بــر بررســی وضعیت تیم ملــی یا تعیین 

و تکلیــف در مــورد ســرمربی ایــران 
دیــده نمی شــود. موضوعــی عجیب که 
قبــلاً هــم تجربــه ای مشــابه آن دیــده 

شــده است.
با برگزاری انتخابات هشتم شهریورماه 
و انتخــاب مهــدی تاج به عنــوان رئیس 
فدراســیون، چند روز بعد اولین جلســه 
رســمی هیــأت رئیســه برگــزار شــد و 
نتیجــه اش برکناری دراگان اســکوچیچ 
بــه  رلــوس کــی روش  نتخــاب کا ا و 
عنــوان ســرمربی بــود. در آن زمــان هــم 
وقتــی دســتور جلســه هیــأت رئیســه 
را مشــاهده می کردیــم 1۷ مــورد بــرای 
رســیدگی وجــود داشــت کــه هیچ کدام 
مربــوط به انتخاب ســرمربی یــا تغییر و 
تحــول در تیــم ملی نبــود. حتی مدیران 
فدراســیون نیــز در گفت و گوهــای خــود 
در آن زمــان، چنیــن چیــزی را تکذیــب 
می کردنــد امــا در نهایــت تغییــر بــزرگ 

رخ داد.
بــا ایــن حــال بــه نظــر می رســد بحــث 
در مــورد تیــم ملــی و نتایــج بــه دســت 
آمــده در جام جهانــی ۲0۲۲ قطر، یکی 
از مــوارد اصلــی مطرح شــده در هیأت 

رئیسه خواهد بود. مدیران فدراسیون 
نیــز بــه دنبال دور کردن حاشــیه از این 
موضــوع مهــم هســتند تا بــدون ایجاد 
چالــش و در آرامــش تصمیمــات لازم 
را اتخــاذ کننــد و بــه همیــن دلیــل در 
موارد مطروحه به آن اشــاره نکرده اند. 
هــر چنــد کــه احتمــالاً تکلیــف نهایــی 
نیمکــت تیــم ملــی در همــان جلســه 
مشــخص نشــود و تصمیم گیــری در 
ایــن مــورد به جلســات و روزهای آینده 

موکول شــود.
بــه جــای مســأله مهــم تعییــن تکلیــف 
ســرمربی تیــم ملــی امــا قــرار اســت در 
جلســه روز سه شــنبه بــه مــوارد زیــر 

رســیدگی شــود:
- بحــث و بررســی دربــاره آیین نامه مالی 

و معاملاتی فدراســیون
- بررسی آیین نامه پاداش فدراسیون

- درخواست پاداش صعود تیم زیر 17 سال
- بررسی گزینه های تیم های ملی بانوان
- بررسی و تعیین تاریخ مجمع فدراسیون

- اصلاح اساسنامه هیأت های استانی
جهــی  بی تو و  رجلســه  ستو د یــن  ا
آشــکار بــه موضــوع تعییــن تکلیــف 

کادرفنــی تیــم ملــی فوتبــال، ابهام هــا و 
ســؤالات متعــددی را بــه ذهــن متبــادر 
می کنــد. آیــا تــاج بــا ایــن اقــدام، بــه 
طــور واضــح نظــر و تصمیــم هیــأت 
رئیســه در تعییــن تکلیــف ســرمربی 
تیــم ملــی را کــم اهمیــت می دانــد؟ آیــا 
او می خواهــد بــرای ایــن اقــدام زمــان 
بخــرد تــا ســنگ هایش را بــا کــی روش 
وا بکنــد و منتظــر اتفاقــی باشــد که جو 
منفــی ایجاد شــده علیــه او تغییر کند؟ 
چه فلســفه ای پشــت بی توجهی عیانی 
وجود دارد که در دســتور جلسه هیأت 
رئیســه درباره تعیین تکلیف ســرمربی 
تیــم ملــی دیــده می شــود؟ آیــا اعضــای 
هیــأت رئیســه نســبت به ایــن موضوع 
هیــچ اعتراضــی ندارنــد؟ بــا توجــه بــه 
زمــان کمــی که تا جــام ملت های آســیا 
مانــده، چــه زمانی قــرار اســت تصمیم 
قطعــی فدراســیون فوتبــال دربــاره 
ســرمربی تیــم ملــی اعــلام شــود؟ آیــا 
قرار اســت ایــن موضوع اینقدر طولانی 
شــود کــه باز هــم با این بهانــه که زمانی 
بــه جام ملت ها نمانــده، تصمیم فوری 

بگیرنــد؟

وصال روحانـی
روزنامه نگار

مورد عجیب برای جلسه مهم فدراسیون فوتبال

تیم ملی در اولویت نیست!

کنفدراســیون فوتبال آســیا نســخه 
جدیــد قوانیــن و مقــررات صــدور 
مجوز باشــگاهی را منتشــر کــرد. با 
اعلام مدیر صــدور مجوز حرفه ای، 
کنفدراســیون فوتبال آســیا نســخه 
جدیــد قوانیــن و مقــررات صــدور 
مجوز باشــگاهی را در حالی منتشر 
کــرد کــه بــر اســاس نســخه جدید، 
قوانیــن و مقــررات صــدور مجــوز 
باشــگاهی، آخریــن فرصت ارســال 
تصمیمــات کمیتــه بــدوی بــرای 
ر  ضــی صــدو متقا ی  ه ها شــگا با
مجــوز، دهــم خــرداد 140۲ اعــلام 

شــده اســت.
یــن نســخه، بــه   همچنیــن در ا
جهت صدور مجوز باشــگاهی برای 

باشــگاه های فوتســال و فوتبــال 
زنــان، قوانین و مقرراتی نیز در نظر 

گرفتــه شــده اســت.
براســاس بنــد p.08 ایــن آیین نامه 
ی  تیم هــا ن  بیا مر ســر کلیــه 
شــرکت  کننــده در لیــگ قهرمانــان 
آینــده می بایســت دارای مــدرک 

پرولایســنس باشــند.
نــی  زه با همچنیــن مربیــان دروا
رای  یــن تیم هــا می بایســت دا ا
مــدرک »مربیگــری دروازه بانــی 
ســطح 3 کنفدراســیون فوتبــال 
آســیا« و مربیــان بدنســاز هــم باید 
دارای مربیگــری بدنســازی ســطح 
ســیا  آ ل  تبــا ســیون فو  ۲ کنفدرا

باشند.

نسخه جدید قوانین و مقررات صدور مجوز حرفه ای

ملزومات حرفه ای شدن باشگاه ها

فوتبال ایران زیر  ذره بین2
   پنجشنبه  8 دی 1401  سال بیست و ششم  شماره 7212مدیریت فوتبال 

چرا تیم ملی از 
دستورجلسه حذف شد؟

بی توجهی آشکار به 
موضوع تعیین تکلیف 

کادرفنی تیم ملی 
فوتبال، ابهام ها و 

سؤالات متعددی را به 
ذهن متبادر می کند. 

آیا تاج با این اقدام، 
به طور واضح نظر و 

تصمیم هیأت رئیسه 
در تعیین تکلیف 

سرمربی تیم ملی را 
کم اهمیت می داند؟ 
آیا او می خواهد برای 
این اقدام زمان بخرد 

تا سنگ هایش را با 
کی روش وا بکند و 

منتظر اتفاقی باشد که 
جو منفی ایجاد شده 

علیه او تغییر کند؟ 
چه فلسفه ای پشت 

بی توجهی عیانی وجود 
دارد که در دستور 

جلسه هیأت رئیسه 
درباره تعیین تکلیف 

سرمربی تیم ملی دیده 
می شود؟ آیا اعضای 
هیأت رئیسه نسبت 

به این موضوع هیچ 
اعتراضی ندارند؟

ZOOM


